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ACTA DE LA REUNIÓ  DE LA COMISSIÓ CONSULTIVA DE DEL PARC NATURAL DE SANT 
LLORENÇ DEL MUNT I L’OBAC I FÒRUM PERMANENT DE LA CETS DE SANT LLORENÇ DEL 

MUNT I L’OBAC. 
 
 
 

CONVOCATÒRIA  

 
 
DATA:  2 de novembre de 2011 
HORA:  17:00 
LLOC: Sala Petita del Centre. C. De les Escoles s/n. Monistrol de Calders 
 
 
 

President: 

 
Sr. Ramon Espinach, cap de la Oficina Tècnica de Parcs Naturals.  
 

Vicepresident:   

 
Sr. Jaume Galofre Gabarró, representant del Centre Excursionista de Terrassa.  
 

Assistents en representació del Consell Coordinador del Parc: 

 
Sr. Ignasi Planas de Martí, Servei Medi Ambient de l’Ajuntament de Terrassa. 

Sr. Crisant Lombera Tomas, regidor de Medi Ambient de l’Ajuntament de Mura. 

 

Assistents en representació de les entitats i sectors: 

 
Sr Salvador Vives i Jorba, Federació Catalana d’Espeleologia. 
Sr. Joan Garcia Riba, representant de l’ADF de Matadepera. 
Sr. Joan Boada i Campderros, Centre Excursionista de Terrassa. 

Sr. Joan Crispí i Escursell, secció de ciències del Centre Excursionista de Terrassa. 
Sr. Francesc Closa Sebastiá, Servei d’Ecopatologia de Fauna Salvatge de la UAB. 
Sra. Encarna Casas Díaz, Servei d’Ecopatologia de Fauna Salvatge de la UAB. 
 

Assistents del cens d’entitats i empreses del Fòrum Permanent: 

 
Sr. Jordi Graner Casasayas, representant de Talactiva Associació Cultural. 
Sr. Francesc Dalmases, representant de Talactiva Associació Cultural. 
Sr. Antoni Gregori, representant de Amics de l’Ermita de les Arenes. 
Sr. Joan Mª Castells, representant de Amics de l’Ermita de les Arenes. 

Sr. Roger Cardellach, empresa CIMA. 
Sra. Gemma Gimferrer, empresa Nous Reptes, S.L. 
Sr. Jordi Torredemer, Fundació Mina d’Aigües de Terrassa 
Sra. Queralt Serra, tècnica de turisme de  l’Oficina Tècnica de Turisme de la Diputació de Barcelona 
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Assistents de l’Ajuntament de Monistrol de Calders: 

 
Sr. Matias Ponsa, alcalde de l’ajuntament de Monistrol de Calders 
Sr. Valentí Prat, regidor de Medi Ambient de Monistrol de Calders. 

Assistents de l’Àrea d’Espais Naturals de la Diputació de Barcelona: 

 
Sr. Jordi Bellapart i Colomer, gerent de Serveis d’Espais Naturals 
Sr. Xavier Roget Padrosa, cap de la Direcció Territorial Occidental. 
Sr. Àngel Miño Salinas, director del Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l'Obac. 
Sr. Josep Canals Palau, tècnic d’Ús Públic de la DTO. 
Sra. Elisabet Ros Garriga, secretaria tècnica de la CETS del parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l’Obac. 
 
 

 
 

ORDRE DEL DIA  

 
1. Lectura i aprovació de l’acta de la reunió anterior. 
 
2. Principals línies de treball en la gestió del parc. 

 
3. Balanç de la campanya de Prevenció d’Incendis.  

 
4. Fòrum Permanent: 

 
1. Novetats de la CETS 

1. Informe de verificació 
2. Lliurament del certificat  

2. Estat del programa d’actuacions 2011 
3. Dinàmica participativa (Difusió valors de la CETS) 

 
5. Torn de paraules.   

Desenvolupament de la sessió: 

 

El Sr. Matias Ponsa, dóna la benvinguda i agraeix la presència als assistents i dóna la paraula al Sr 
Galofre per a iniciar la sessió. 

El Sr. Jaume Galofre comunica que presideix per absència del Sr. Ramon Espinach que està de camí. 
Comunica que  es canvia l’ordre dels punt a tractar, començant pel 4 que tracta aspectes de la Carta 
Europea de Turisme Sostenible, mentre esperem la incorporació del Sr Ramon Espinach per reprendre 
l’ordre del dia previst.. 

 

4. Fòrum Permanent. Novetats de la CETS 

Sr. Josep Canals, comença la seva intervenció exposant els fets més rellevants del procés de certificació:  

- 15/07/2011:   Comunicació del Comitè d’Avaluació d’Europarc de l’acreditació amb la CETS 
- 22/09/2011 – 24/09/2011: Conferència anual d’Europarc. Recollida de la certificació de la CETS 

per part del director del parc, el Sr. Àngel Miño. 
- 28/09/2011 – 02/10/2011: Jornada de parcs d’Espanya i Portugal acreditats amb la CETS. Al 

parc natural de Sierra Mágina. (Jaén) 
- 24/10/2011:  Reunió del grup de treball 
- 02/11/2011: Reunió de la Comissió Consultiva i Fòrum Permanent de la CETS. Monistrol de 

Calders 



 

  3 

Continua fent referència a les V Jornades de la Xarxa de la CETS d’Espanya i Portugal celebrades al 
parc natural de Sierra Màgina del 28 de setembre al 2 d’octubre 2011: 

- Conferència inaugural a càrrec del Dr. Juan Ignacio Pulido Torres (Director del Laboratori 
d’Anàlisi i Innovació Turística, Departament d’Economia, Universitat de Jaén). 

"Turismo y sostenibilidad en un escenario de cambio global. La compleja gestión turísica 
de las áreas protegidas" 

- Grups de treball: 

o GT1: Procés d’acreditació amb la CETS 
o GT2: Renovació d’ENP amb la CETS 
o GT3: Adhesió de les empreses turístiques a la CETS 
o GT4: Club de Producte d’Ecoturisme 
o GT5: Seguiment i avaluació dels Plans d’Acció i Programes d’Actuació CETS 
o Més informació a:http://www.redeuroparc.org/v_jornadas_cets.jsp 

 

Recomana la lectura de la conferència inaugural i recorda l’ellaç a la WEB per a que els interessats es 
descarreguin les conclusions dels grups de treball. 

La Sra Elisabet Ros inicia la seva intervenció comentant l’informe de verificació que va fer l’equip tècnic 
d’EUROPARC avalant la certificació en la Carta Europea de Turisme Sostenible de Sant Llorenç del Munt 
i l’Obac.. 

- Resultats de l’informe de verificació: 

- Punts Forts 

o Bon desenvolupament i participació de la gestió del parc 
o Sistema de gestió de qualitat per a la gestió de l’ús públic. Q de qualitat 
o Participació dels actors locals per desenvolupar l’estratègia de turisme sostenible i el pla 

d’acció 
o Existència de la secretaria tècnica de la CETS 
o Estreta col·laboració amb les universitats 
o “Parc a Taula” 
o Bus Parc 

- Punts Febles 

o Bon desenvolupament i participació de la gestió del parc 
o Concentració espacial i temporal dels visitants 
o Sector turístic subdesenvolupat 
o Poca presència de les activitats econòmiques tradicionals: pèrdua de patrimoni cultural 
o Manca d’atenció a les qüestions ambientals 
o  Manca d’una avaluació específica sobre els mercats de futurs visitants 
o Idiomes  

 

Segueix amb el resum de les actuacions realitzades dins el programa anual: 

- Estat del programa d’actuacions 2011 

- Participació 

o 9 entitats adherides a la CETS. Manifest de compromís signat. 

- Programa d’actuacions 2011 

o 36 actuacions 
• 10 finalitzades 
• 6 en fase d’execució 
• 10 sotmeses a debat pel grup de treball 
• 8 incloses als plans d’accions d’altres administracions 
• 2 no es poden realitzar enguany 

- El grup de treball està treballant en l’execució de les actuacions 
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o 2 reunions sectorials: 

 Entitats conservacionistes i excursionistes: reunió per parlar de temes 
relacionats amb la valorització del patrimoni natural i cultural (ppi 3). Celebrada 
el 3 de novembre, 19.30h a la seu del CET 

 Consorcis de turisme i institucions públiques relacionades amb el turisme: 
reunió per parlar de temes relacionats amb la creació i promoció de productes 
turístics al parc. (ppi 6). Celebrada el 23 de novembre, 9.30h Masia Freixa. 

 

El Sr. Joan Crispí comunica que el grup sectorial de conservació del Fòrum Permanent es reunirà a 
l’endemà i pregunta per la quantitat de diners que el parc destina a estudis de conservació i del pla de 
seguiment. 

El Sr. Àngel Miño explica que fins l’any 2010 el parc disposava aproximadament de 23.000 € en la partida 
d’estudis, que l’any 2011 va tenir una gran rebaixa fins els 11.000 que es van complementar amb 
aportacions de altres partides per arribar als mateixos nivells i que per al 2012 és previst que la partida es 
redueixi fins els 7.000 € o 8.000 €per a la Direcció Territorial amb la consegüent rebaixa de 
contractacions d’estudis de conservació i seguiment, de forma que és una noticia molt dolenta. 

En aquest moment s’incorpora a la reunió el Sr. Ramon Espinach i es reprèn l’ordre del dia previst. 

El Sr. Ramon Espinach pren la paraula, demana excuses pel retard i dirigeix unes paraules de 
reconeixement al Sr. Àngel Casanovas, que ens va deixar recentment, i que va ser president del Centre 
Excursionista de Terrassa durant 14 anys i, com a tal, membre d’aquesta comissió Consultiva a la que va 
participar i aportar la visió de l’entitat a la que representava amb molta vehemència i fermesa sempre 
tenint com a referència la seva gran estima per la muntanya de Sant Llorenç. 

Dit lo anterior, dóna compte de la modificació de l’equip de govern de la Diputació de Barcelona i de la 
que fins ara es denominava Àrea d’Espais Naturals i que ara s’han ajuntat amb altres àrees formant una 
gran que es denomina Àrea de Territori i Sostenibilitat que inclou Espais Naturals, Medi Ambient, Vies 
Locals, Urbanisme, habitatge totes agrupades sota la vicepresidència tercera que està governada pel 
diputat Josep Llobet. Comenta que p0er sota hi ha un diputat delegat d’Espais Naturals i Medi Ambient, el 
Sr. Joan Puigdollers i un diputat adjunt d’Espais Naturals, el Sr. Andreu Carreras. 

 

 

1. Aprovació de l’Acta de la reunió anterior. 

El Sr. Ramon Espinach pregunta als assistents si aproven la redacció de l’acta de la reunió del dia 1 de 
juny de 2011. 

El Sr. Francesc Dalmases fa una objecció referent a la seva intervenció a la reunió del juny, 
concretament a la plana 7. 

El Sr. Ramon contesta que el millor serà que es posi d’acord amb el Sr. Àngel Miño per a refer el paràgraf 
i que aquest reflecteixi el sentit de la intervenció, de manera que si no n’hi ha cap altra objecció, s’aprova 
l’acta anterior recollint aquesta modificació. 

En aquest moment s’inicia una petita ronda d’intervencions al voltant de l’estratègia reproductiva dels 
ailants i de la seva presència a les vores de les carreteres. 

 

 

2. Principals línies de treball en la gestió del parc 

El Sr. Àngel Miño comença indicant que com a resultat dels canvis produïts a la Diputació, el programa 
d’activitats no està totalment definit, de forma que es podria parlar de les línies generals de gestió, 
comenta també que el programa serà continuista, amb les restriccions en inversió que ja es van produir 
l’any anterior. Destaca que l’únic projecte d’inversió serà el de la substitució del les cobertes del Marquet 
de les Roques i que es manté el conveni amb la Caixa pel 2012.  

A continuació exposa el següent: 
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Activitats de Conservació, Ús Públic i desenvolupament 

 CONVENI DE COL·LABORACIÓ AMB LKXA (2005-12) 
 Redacció i execució de Projectes 

 Finalització de l’execució del projecte 2010.  
 Restauracio i valoració del patrimoni. 

 Execució del projecte 2011 
 Restauració i millora dels àmbits centrals. 

 Redacció del projecte 2012 
 

Activitats de Conservació i tractament físic del patrimoni 

 PROJECTES PROPIS 
 Execució del Pla Bàsic d’Infrastructures de Prevenció d’Incendis 

 Arranjaments de la Xarxa viària 
  Gestió forestal sector de l’Obac 

 

Activitats de Conservació 

 Treballs de recuperació de la zona afectada per l’incendi 2003: zona de ribera i zona 
forestal  

 Restauració del Bosc de Ribera (Vall d’horta i Galí) 
 Restauració de les poblacions de barb de muntanya 
 Accions de reforç d’espècies (ocells i quiròpters) 
 Treballs forestals de recuperació d’hàbitats i fauna 
 Cercle d’Amics dels Parcs. Torrent de les acàcies. 

 PROJECTES PROPIS  
 Pla de Seguiment de paràmetres ecològics del parc 
 Execució del programa de conservació del Cranc de riu autòcton. 
 Projecte de restauració i recuperació d’herbeis d’Arenaria (Codines altes) 
 Seguiment amb càmeres fotogràfiques de la fauna 
 Seguiment i vídeo vigilància d'àligues perdigueres 
 Correcció de suports perillosos en línies elèctriques 

 Línia de Matadepera a Vacarisses 
 Mesures antielectrocució per a les aus 

 Línia de 400 kV Pierola –Vic 
 Conveni de Col·laboració amb la UAB i la Fundació Mina Aigües de Terrassa 

 Estudi de la dinàmica de les poblacions de senglar i seguiment ecopatològic 
 
 

Àmbit del desenvolupament 

 Consolidació de l’activitat agrícola a la finca del Marquet de les Roques.  
 Projecte vitivinícola 
 Horts tutelats 

 Pla Director de la Vall d’Horta i la Vall de Mur (participació) 
 Col·laboració amb l’Ajuntament de Sant Llorenç Savall i l’Oficina Tècnica de Turisme de 

la DB 
 Itineraris de la Vall d’Horta i Sant Llorenç Savall.  

 Restauració d’elements patrimonials (forn, sèquia, safareig, etc.) 
 Projectes propis 

 Parc a Taula (2012 8èna edició) 
 Recollida selectiva de residus  
 Subvencions a particulars 
 Activitats de voluntaris 

 Recolzament d’altres  projectes: 
 3 monts 
 Tines del Vi 
 Equustur 
 LEADERs diversos 

 Carta Europea de Turisme Sostenible 
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 IV Jornadas Red Ibèrica de la CETS 
 Programa d’activitats 2011-15 

 

Àmbit de l’Ús Públic i l’Educació Ambiental 

 Pla d’informació Personalitzada en caps de setmana i festiu. 
 Contracte de serveis per a les activitats Culturals al Marquet de les Roques 
 Projecte pedagògic a l’escola de Natura de la Muntada 
 Programa d’itineraris guiats en caps de setmana 
 Programa Poesia als parcs 
 La WEB dels Parcs (facebook i Tweeter) 
 Sistema Q de qualitat turística en ENP 
 VII Trobada d’Estudiosos del Parc Natural 
 Accessibilitat als equipaments  
 Renovació i ampliació del servei del Bus Parc 
 Projecte pilot d’informació interactiva (Rellinars i Sant Llorenç Savall) 
 Conveni de Col·laboració amb l’Ajuntament de Sant Llorenç Savall i la Fundació Caixa de 

Sabadell 
 Programació Cultural del Marquet de les Roques 

 Execució del projecte de substitució de les cobertes de la Marquet de les Roques  
 

Activitats generals i de Suport 

 Pla de Formació del personal 
 Propi 
 Personal del Pla d’informació i dels equipaments concessionats 
 Equipaments privats (CETS, Parc a Taula) 

 Implantació del SIGEP  a travès de la WEB (Sistema d’Informació Geogràfica aplicat a la Gestió 
d’Espais Protegits) 

 

Activitats de participació 

 Taula Sectorial del sector primari del parc 
 Grup de treball per a l’elaboració del decàleg de bones pràctiques per a les activitats 

multitudinàries. 
 Itineraris de la Vall d’Horta 

 

El Sr. Francesc Dalmases pregunta pel contracte d’arrendament de Les Refardes. 

El Sr. Àngel Miño respon que actualment es troba en una pròrroga excepcional fins que no s’adjudiqui un 
nou contracte o concessió per arrendar la casa i la finca. Puntualitza que el nou contracte hauria de ser 
molt obert i a llarg termini per a donar cabuda a projectes interessant i rendibles que pugui desenvolupar 
el contractista fent-se càrrec de la inversió que necessiti, ja que en aquests moments les Administracions 
no estan en condicions de fer grans inversions per rehabilitar immobles i posar-los a disposició dels 
emprenedors. 

El Sr. Ramon Espinach diu que li consta que hi ha interès en la casa i la finca per a dur a terme aquest 
tipus de projecte i que el previst és que al llarg del 2012 es pugui tenir enllestit un plec de condicions i un 
termini d’exposició suficientment llarg per a que els interessats puguin licitar i presentar projectes 
importants de manera que permeti mantenir Les Refardes amb activitat.  

El Sr. Joan Castells explica que la seva associació va demanar a l’equip gestor del parc col·laboració per 
arranjar el camí d’accés a peu a l’ermita de les Arenes; manifesta que s’ha fet molt be, que a més s’han 
fet uns esglaons i que s’ha millorat tant la vialitat com l’estètica, i agraeix als treballadors del parc l’acció, 
que ha estat reconeguda per molta gent de l’Associació. 

El Sr. Àngel Miño recull les paraules d’agraïment per a trametre-les als companys de la colla de 
manteniment, corrobora que són uns bons professionals i explicita que totes les feines que es fan al parc 
s’intenta que siguin de qualitat. 
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3. Balanç de la campanya de Prevenció d’Incendis  

El Sr. Àngel Miño esposa que la passada campanya de prevenció d’incendis va haver uns canvis per tal 
de racionalitzar els recursos adequant-los a la nova situació pressupostària, però que es va mantenir la 
coordinació telefònica, la coordinació funcional, els punts de guaita fixos i tres equips mòbils. Explica que 
els canvis s’han produït en la substitució de dos vigilants mòbils per tres equips de vigilància i primera 
intervenció en conveni amb les ADFs de Castellars del Vallès, Matadepera i Terrassa. Diu que amb 
aquests canvis el nivell d’eficàcia ha estat similar al dels anys anteriors.  

Pel que fa a dades i resultats: 

  Racionalització dels recursos 
 1 Equip de Coordinació (2 persones) 
 5 Punts de guaita (10 persones) 
 3 Equips de vigilants (9 persones) 
 1 Equip de comunicació (2 persones) 
 3 ADFs activades 
 Coordinació equips PVI 

 Pressupost 
 177.000 (2009 271.000) 

 Inici de les activitats 
 1 de juny i fins el 12 de setembre 
 12 municipis 
 3 ADFs 

 Balanç de resultats 
 1 incendi dins de parc 

 

Quadre1. Tipologia d’incidències 

  Sant Llorenç del Munt i l’Obac 

1. Columna de fum d’origen no identificat 14 

1. Cremes i/o focs no autoritzats 12 

1. Crema autoritzada 0 

1. Conat d’incendi (<= 0,1 ha) 4 

1. Incendi forestal 2 

1. Llançament de coets 0 

1. Revifada 0 

1. Tasques d’informació 10 

1. Altres incidències relacionades amb la 
campanya de vigilància 

42 

1. Incidències no relacionades amb la campanya 
de vigilància 

51 

TOTALS 135 

 

 

El Sr. Ramon Espinach intervé per a comentar un estudi sobre l’evolució dels incendis en la província de 
Barcelona en les darreres 4 dècades. Comenta que a la dècada dels setanta la mitjana va ser de 2.195 
ha cremades /any, que a la dels vuitanta es va passar a una mitjana de 5.214 ha, que a la dels noranta 
es va arribar a 6.275 ha, a la primera dels dos mil la mitjana va baixar a 766 ha i finalment aquests dos 
darrers anys la mitjana està en 126 ha. Pensa que aquest èxit s’ha d’atribuir a l’esforç del país en el seu 
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conjunt (serveis d’extinció, de vigilància, de primera intervenció, ajuntaments, ADFs, etc. Continua dient 
que cal mantenir aquest esforç sense baixar la guàrdia, ja que l’èxit ha estat aplastant.  

El Sr. Jaume Galofre s’interessa per l’informe. 

El Sr. Ramon Espinach li farà arribar. 

 

5. Torn de paraules 

 

El Sr. Àngel Miño, presenta a l’equip del Servei d’Ecopatologia de Fauna Salvatge de la Facultat de 
Veterinària de la UAB, la Dra. Encarna Casas Díaz i el Dr Francesc Closa Sebastiá, que exposaran el 
projecte “Estudi de l’ecologia del senglar (Sus scrofa) i la seva distribució en ambienta mediterranis per a 
l’elaboració del Pla de Gestió de l’espècie al parc natural de Sant Llorenç del Munt i l’Obac”. 

La Dra. Encarna Casas pren la paraula donant les gràcies per a l’oportunitat d’exposar el projecte ja 
que darrerament hi ha una gran preocupació social pel senglar i els efectes de les seves activitats sobre 
els bens i les persones. Considera que, malgrat que s’han fet molts estudis a Europa (França, 
Alemanya, Suècia, Polònia, Eslovènia en fan des dels anys setanta, es marquen i es segueixen 
animals) per a conèixer la distribució, també arreu del món (Austràlia, Estats Units); a Espanya i 
Catalunya, tot i que en hi ha alguna experiència tot són interrogants sobre l’ecologia del senglar (què fa, 
com es mou, quina és la dinàmica de les seves poblacions). Assegura que ara que els animals 
s’acosten a les poblacions i provoquen accidents, la preocupació és major. Diu que es constata que hi 
ha molta mobilitat genètica i territorial i això també pot tenir conseqüències sanitàries.  

Continua explicant que al 2008 el seu equip va iniciar un estudi al parc sobre la ecopatologia que s’ha 
ampliat fins el 2011 i en el que han obtingut uns primers resultats sobre la seva mobilitat. Anuncia que 
fa dos mesos es va marcar un animal amb un localitzador GPS i que els primers resultats són: un 
mètode de cens de la població, primeres dades de dispersió (animals marcats a la zona de la Vall han 
arribat al Bergadà) i dades sobre l’estat sanitari.  Explica que dels mateixos estudis també han resultat 
noves preguntes com quina àrea habiten i com la habiten, quan es dispersen, perquè ho fan, com ho 
fan, on arriben en dispersió, quines malalties poden també dispersar i /o transmetre, quines 
implicacions tenen en les activitats cinegètiques, quines són les densitats adequades al medi, com es 
poden limitar, etc.   

Especifica que el projecte es basa en la captura, el marcatge i el seguiment dels animals amb 
radioseguiment i amb sistemes GPS per a poder obtenir dades amb les que elaborar comunicacions 
científiques i estudis doctorals i que per això s’ha d’implicar personal i recursos del parc, de la 
Universitat Autònoma, de la Generalitat de Catalunya  i d’altres  institucions que puguin i vulguin 
col·laborar. Pensa que si l’estudi s’amplia a altres espais protegits o no els resultats serien molt majors 
(ex: Collserola que te una problemàtica molt específica). 

El Sr. Jaume Galofre pregunta quin mètode hi ha per rebaixar la població. 

El Sr. Francesc Closa respon que a Catalunya hi ha una població aproximada de senglars de 60.000 
animals dels que cada any es cacen uns 30.000, i que per tant la població es duplica anualment. Creu 
que la tendència actual per a limitar la població és ampliar la temporada de cacera. També explica que 
els canvis en la ocupació del medi per part de la societat, ha provocat canvis en la dinàmica de les 
poblacions de senglar (augment de la població, s’acosten a nuclis periurbans per a cercar aigua, 
aliment i seguretat) i canvis en la fisiologia del senglar de forma que si la femella porta pocs embrions, 
els reabsorbeix per a entrar de nou en zel.  

El Sr. Matias Ponsa explica que va viure un cas a Collserola en que un senglar en un torrent, en el seu 
propi medi no s’espantava d’un grup de 30 o 40 persones a menys de 10 metres de distància. 

El Sr. Francesc Closa afirma que el cas de Collserola és complicat per la gran afluència de persones 
que no volen que es caci i on els senglars provoquen danys i s’estan acostumant a la presència 
humana. Continua dient que a Collserola hi ha una població de 800 a 900 senglars, mentre que aquí al 
parc hi ha una densitat de 4 animals/100 ha el que vol dir uns 500 o 600. 
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El Sr. Angel Miño conclou dient que fruit de la gran preocupació social i dels ajuntaments envers el 
senglar és que s’ha plantejat fer aquesta presentació, primer per a donar a conèixer els treballs 
realitzats i segon per a sumar esforços i trobar recolzament de les institucions i de les empreses que 
estiguin interessades. 

El Sr. Ramon Espinach informa que demà es celebrarà la reunió del Consell Coordinador del parc i que 
traslladarà aquesta preocupació, aquest problema, que segurament afecta a tota la conca mediterrània, 
i el projecte per a posar sobre la taula que cal cercar solucions. 

El Sr. Francesc Dalmases pregunta, respecte del calendari del punt d’informació que hi ha al parc, a 
Talamanca, perquè es tancada els mesos de gener, juliol i agost. Continua dient que això l’Ajuntament no 
li va contestar, en canvi a l’oficina del Consorci de les Valls del Montcau si i li van dir que era un acord 
entre l’Ajuntament i la Diputació 

El Sr. Àngel Miño respon que efectivament els convenis establerts entre els diversos municipis i la 
Diputació intenten arribar a donar el màxim servei amb els recursos econòmics existents, així es fan 
diverses combinacions horàries i de calendari per aconseguir-ho. Segueix confirmant que normalment 
aquest és un parc poc visitat durant el període estival, però que enguany no ha estat així i a l’agost hi ha 
hagut molta gent i, per exemple, el centre d’informació de les Valls del Montcau ha obert amb mitjans 
propis. Continua esposant que la Diputació de Barcelona disposa d’uns convenis anuals amb unes 
condicions iguals per a tots per a desenvolupar “Pla d’Informació als visitants” per a recolzar als municipis 
i en els que hi col·laboren totes les institucions (Diputació, municipis, consorcis de promoció turística, 
etc.) per a que siguin punts d’informació de tots, no només de la Diputació i en aquest sentit depenent de 
les condicions de cadascú alguns han allargat.  

El Sr. Francesc Dalmases insisteix dient que és la pregunta típica de perquè tanquem l’agost. 

El Sr. Àngel Miño respon que tradicionalment són els mesos de menor freqüentació i, si s’ha de retallar 
alguna cosa, si s’ha de reorganitzar doncs són aquests els períodes que es treuen. 

El Sr. Ramon Espinach explica que quan s’ha de fer un reajust es mira l’estadística de l’any anterior i, és 
clar, es prescindeix del servei ens els períodes en què s’ha constatat que la utilització era més baixa. Ara 
que això s’ha de seguir de prop perquè això pot fluctuar i pot variar i si les tendències de visitació eren 
unes i a la millor hem d’anar fent el retrat en cada moment per que pot anar variant. 

El Sr. Joan Boada s’interessa pel projecte del restaurant de can Pobla. 

El Sr. Angel Miño respon que els promotors inicials han renunciat per problemes de finançament i que ara 
hi ha un altre promotor: el fill del Sr. Josep de Quadras, net del propietari, que està mirant de tirar el 
projecte endavant. Explica que el projecte és d’un restaurant i d’un allotjament rural en el que l’accés per 
als comensals serà a peu i pels hostes de l’allotjament pujarien en vehicle 

El Sr. Ramon Espinach comenta que es tracta d’un màxim de deu habitacions i que aquest accés sembla 
que no genera un problema de trànsit de vehicles ni conflictes amb altres usuaris. 

Es fan alguns comentaris sobre el tancament de l’accés de can Robert a can Pobla 

El Sr. Angel Miño recorda que l’accés en vehicle de can Robert a can Pobla està regulat, tancant la 
circulació als vehicles i que quan es tracta de activitats organitzades que requereixen que algun membre 
o material s’hagi d’acostar en vehicle a can Pobla no hi ha cap problema per a fer-ho i es donen els 
permisos corresponents  

El Sr. Ignasi Planas diu que a l’ajuntament li han fet arribar algunes queixes d’un grup de persones grans 
de més de setanta anys que diuen que per a pujar han de demanar permís al parc i pregunten si se’ls 
hipot fer un passi setmanal o mensual altra fórmula. 

El Sr. Àngel Miño opina que les mesures de regulació han de ser per a tothom igual; que les excepcions 
han d’estar raonades com per exemple activitats socials d’una entitat on hi ha membres grans, i que si es 
tracta d’activitats lúdiques tant de persones gran com altres la regulació ha de ser objectiva i per a tothom 
igual, ja que és molt difícil discernir qui ho ha de fer, com, perquè quan. En aquest sentit diu que durant el 
període en que hi ha personal del Pla d’informació, amb la tarja de discapacitat expedida per la 
conselleria de Benestar Social se li obre el pas. 

S’alternen alguns comentaris més al voltant del cas. 

El Sr. Joan Castell creu que si aquestes persones pugen tantes vegades, no estan tan malament. 
Comenta que tothom te limitacions per a fer allò que vol i posa un exemple  relatiu a que no tothom pot 
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ser davanter del Barça, ni d’altres i que finalment ho ha de deixar per diverses causes. Resumeix dient 
que les persones en algun moment toquen sostre i s’han de resignar a no fer allò que abans podien fer. 

El Sr. Angel Miño recorda que la regulació es va parlar, debatre i consensuar amb els grups 
excursionistes i ecologistes de la zona i que pertanyen a la Comissió Consultiva i Fòrum Permanent i es 
va quedar en que havia de ser una norma igual per a tots i no plantejar excepcions, doncs si es fa una 
excepció per edats, sempre hi hauran, i del que es tracta és de que l’accés a la Mola sigui una excursió a 
la muntanya amb les dificultats que planteja la muntanya i amb tot el gaudi que això suposa. 

El Sr. Jaume Galofre intervé per a comentar que a tot arreu hi ha grups de persones volen accedir. Diu 
que quan es varen reunir les entitats conservacionistes i excursionistes aquesta demanda ja es va tractar 
i es va plantejar que potser hi haurà persones que han accedit durant molt de temps, que te 40 o 50 anys 
i que per un problema de salut o de lesió li aniria be que se li escurcés el camí, o potser persones que 
porten a canalla o altres casos difícils d’objectivar i fer una norma. Continua exposant que finalment la 
casuística anava creixent es va determinar que, tot i sent trist que l’edat i l’estat de salut marqui i sigui 
injust, és la vida i la norma havia de ser la mateixa per a tots. Continua expressant que no s’entén que la 
nostra vida es va aturant, que els que hem voltat molt anys veiem que persones del nostre entorn 
s’anaven acabant el torrons i que hauríem de tenir la lluïdesa suficient per adonar-nos de les nostres 
limitacions. Per altra banda comenta que malgrat tot això, a la Mola sembla que cada cop hi puja més 
gent 

El Sr. Ramon Espinach constata que no hi ha més intervencions i cedeix la paraula al Sr alcalde per al 
tancament de la sessió 

El Sr. Matias Ponsa dóna les instruccions per a sortir del poble ja que hi ha obres que compliquen una 
mica el trànsit i convida als assistents a unes begudes i a un dolços elaborats al poble: les “Pedres 
Encantades “ (inspirats en un paratge en que les formacions calcàries recorden un ramat de cabres). 
Agraeix l’assistència a tots els presents i tanca la reunió 

 

S’aixeca la sessió a les 18,35 hores.  

 

 

 


